
 

   

Одушезвљено грађанство · засипа цвећем

СПИСУЈУЋИ крупно 22 децем-

бар рука и нехотице застаје

при последњим словима. Пре-

стаје да титра и осмех на лицу, и-

зазван богатством успомена које су

се заувек сместиле у срцу и свести,

гомилане ту од пуцња У Белој Цр-

· кви, мачванских јуриша, Ужица,

Рудог, Неретве, Зеленгоре, Пусте

Реке. —- да не набрајам даље оно

што је неизбројно, нити вреди и-

списивати само наслове томова и-

сторије у које, овом приликом не

можемо ни завирити. Зауставимо

се на једном једином датуму: 22 де-

цембар! Да ли он заиста означа-

ва нешто велико и изузетно, и —

за кога7

По чему је дан оснивања наше

Армије нешто друго од дана по-

станка неке друге војске2 И, ко-

лико је таквих дана у историји!

Какве су све страхотне силе, кроз

векове, осниване: Ксерксова у Пер-

сији, Александрова У Јелади, Це-

зарова у Риму, Мухамедова, Кр-

сташка. Карлова, Џингис-канова,

Наполеонова, Вилхелмова, Хитле-

рова, Стаљинова. Да поменемо са-

мо тих неколико највећих и нају-

жаснијих међу многим великим и

ужасним. Па да ли су и дани њи-

ховог оснивања значајни у пози-

тивном смислу, било за један на-

род било за цивилизацију уотиште7

И треба ли их памтити2 Човечан-

ство их заиста памти, али не што би

хтело, из љубави; већ што мора,

због искуства; Мамти, не да би их

славило. већ да би их — прокли-

њало. Јер свака од њих је обеле-

жила свој пут крвљу и огњем, смр-

ћу милиона невиних, разарањем и

поробљавањем народа и контине-

ната. Такви су одувек били атри-

бути силе, поготову војне. Само се

једном до данас, У целој историји

човечанства, био појавио један ИУ“

зузетак једна велика нада — Црвена

армија Октобра, која је требало да

буде нешто друго него што су до

ње све војске биле, управо — њихо-

ва супротност. Потлачени и пороб-

љени целог света с пуно разлога

били су се понадали тој новој по-

јави, као зори после т'ике дуго“

трајне ноћи. Али, погледајмо на

дан који је дошао за тим. На шта

су уперили оружје Црвене армије

они који њом командују, — а сва

ком се армијом командује: Да др-

жи у ропској послушности своје

гопствене народе, синови своје 9

цеве, да држи у потчињености не-

колико _цивилизованих европских

нација, да грози завојевањем мно-

гим другим, туђим „народима Так-

ва је стварност дана после надо“

будне, варљиве зоре!

А данашња Југословенска армија,

—_ шта она значи У нашој нацио-

налној историји и, даље, међу дру-

гим војним силама У светуг Да ли

је и она само још једна више ма-

шина смрти, можда једна племени-

та нада слабих, или заштита и 0-

слонац прогреса У једном делу

света7

При размишљању 0 овим пита:

њима, не да се остранити деветого-

дишњи пут наше Армије. Виорење

њене изрешетане заставе говори 09

онима који су је пронели кроз бор-

бе и о онима који су је прихвати“

ли, те је и сада неспуштену, висо-

ко држе.

Не регрутована по |

посредством неке друге силе, већ

издвојена из народа, вољомсамог

народа, као његов најснажпији, нај-

борбенији део, — таква армија је

од првих својих корака постајала

и постала истински народна.

Настала У поробљеној земљи, у

борби против окупатора, она се до-

следна свом задатку изградила У

неумољивог борца против сваког

поробљавања уопште, тојест расла

јаз и до краја израсла као ослобо-

дилачка.

Искивана У операцијама без пре“

седана У војнрј историји, до своје

ратне вештине и искуства долазила

је ломећи У парампарчад рачунице

империјалистичких
тенералштабо-

Ва, исто онако као што народна

револуција крши окове својих ти-

рана. Тако је наша Армија, чедо

револуције, нужно постала и у чи-

сто војничком погледу револуцио-

нарна,

" Народна, ослабодилачка и рево"

луционарна, зар је могла не бити

и градитељска, кад је економски и

политички ослобођена земља крену“

ла у борбу за лепши, човечнији

живот, у борбу за изградњу оци“

јализма! Ни једног тренутка одво-

годиштима,

 

   

  

борце Двадесет прве српске дивизије при повратку У Београд, после победе над

ДАН Н
фашистичким завојевачима

јена од свог тела — народа који ју

је саздао и Партије која ју ва-
спитала — зар је могло бити да ње-

ни редови не постану · непробојан

штит, када је опасност од новог за-

војевлча загрозила опстанку теко-

вина наших заједничких победа!

Овако, у основним потезима, пре-

Њена њена историја, углавном нам

оцртава и карактерни лик бранио-

ца наше земље. У галерији свих мо-

гућних војсака, прошлих џ сада-

штњих, тај лик је јединствен. Он
нам не говори, као сви остали, .0

смрти милиона невиних, о пороб-

љавању туђих територија, о теро-

ру над сопственим народом; он не

говори ни

о

ономсолдатском слепи- |

лу које омогућује свакој команди

да га употреби како год жели. На-

против, лик наше Армије потпуно

ПРВИ РЕЗУЛТАТИ ВЕЋ СЕ ВИДЕ

  

  

        

  

    

ШЕ АРМИЈЕ
се изједначује са светлим ликом

његових стваралаца; Партије и на-

родне социјалистичке револуције.

И као што наша стварност означа-

ва нашу земљу као засад једину

социјалистичку у целом свету, тако

је и Југословенска армија засад је-

дина стварно непоробљивачка, од-

бранбена војна сила слободе и про-

греса. У исто време, њен историски

постанак и развој, њена борбеност

и верност ствари радног народа по-

служиће као драгоцено искуство

будућим неминовним социјалистич-

ким револуцијама у свету.

Зато ће и дан 22 децембар остати

заувек крупно исписан у хроници

о нашем (бурном и суровом вре-

мену.
М. Џанић-Суреп ,

НАШИ УИТАОЦНМА
„20 ОКТОБАР"

од 1 ЈАНУАРА1951 ГО-

ДИНЕ ПОЧИЊЕ ДА ИЗ-

ЛАЗИ СВАКЕ ВЕЧЕРИ

КАО БЕОГРАДСКИ ВЕ-

ЧЕРЊИ ЛИСТ

ж

Редакција листа нала-

зи се у Скадарској улици

број 33 (зграда штампа-

рије „Рад').

Претплате:

за три месеца 135 динара,

за 6 месеци 270 динара,

за годину дана 540 динара

Претплате треба слати на

наш текући рачун

—

број

103-993.222

Цена поједином броју би-

ће 2 динара.

Х

ОВИМ БРОЈЕМ „20 ОК-

ТОБАР»> ПРЕСТАЈЕ ДА

ИЗЛАЗИ КАО НЕДЕЉ-

ни лист.
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  ОФИЦИРИ
АКТИВНИ ЧЛАНОВИ НАРОДН

ФРОНТА — 55
РАДУ основних организација

Народног

_

фронта Београда

истичу се својим радом, ин-

тересовањем и заузимљивошћу 9-

фицири наше Армије,

Та љубав офџцира Југословен“

ске армије према раду наших 0

сновних организација, најбоље се

изражава кроз њихово непосредно

учешће у тражењу нових демо-

кратских форми рада, заједно са

нашим грађанима, које треба да 0-

бухвате шро већи број грађана У

друштвени живот Фронта, Иако

су из разних крајева наше земље,

њих је увек интересовао култур-

ни напредак Београда — града ко-

ји је био симбол наших прегнућа.

Понекад, тек што се зближе са

· људима основних организација и

учврсте пријатељство кроз зајед-

нички рад с њима, морају да се ра-

стану, јер дужност то захтева.

Али сећања и успомене на људе

који нису грађани овог града, а

подизали су га и улепшавали, као

свој рођени град — незаборавне су.

И данас, када човек прође улица-

ма града поред неке основне ор-

ганизације видеће униформисане

људе како дискутују са трађанима

о

 

Мерама штедње омотућено допунско снабдевање

(а по доношењу Наредбе

Савезне владе о мерама за

штедњу артикала штроке по-

трошње, Извршни одбор Народног

одборг града Београда, предузео је

низ мера, да на свом сектору сав-

лада тешкоће и побољша снабде-

вање грађана.

___БВа_ релативно. кратко. време пре-

дузете мере показале су приметне

резултате, не само на очувању, већ

и повећању робног фонда артика-

ла широке потрошње и све редов-

нијет снабдевања потрошача. У

кидањем неких предности у снаб.-

девању радника појединих

_

врста

делатности прехранбене инду-

стрије (млека, меса и хлеба), дру-

штвене исхране и угоститељства,

као и индустрије пива, не само што

су уштеђене велике суме новаца и

велике количине производа, већ су

створене могућности за допунска

следовања радних људи Београда.

изнутрица
допунско

320.4%5 килограма

и вирус-меса за

снабдевање

Све до Наредбе о штедњи поје-

дина предузећа и подружнице ре-

довно су добијала велике количи-

не изнутрица, вирус-меса, чварака

и кавурме, док се на месарнипама

ови производи нису могли купити.

Тако су колективи Градског пре-

дузећа за месо и масноћу и Град-

ске кланице свакога дана омогу-

ћавали своме особљу да купи из

весну количину ових производа.

У току месеца октобра предности у

снабдевању су укинуте, а ови про-

изводи почели су да се издају кас

допунско следовање свима потро:

шачима, изузев корисницима Д-ка-

којима су дељене као допун-
рата,

>

ско

_

снабдевање: јабуке, млечни

производи, џем и мармелада. Ако

се добијене количине изнутрица и

вирус-меса упореде са бројем по-

трршачких карата, видеће се да је

у току месеца новембра сваки по

трошач Београда добио један ки-

лограм ових производа, као допун-

ско снабдевање.

Деца ће добити више млека

Најважнији артикал дечјег снаб-

девања — свеже млеко, до сада ни-

је редовно дељен. Између осталог.

деца нису редовно добијала

м због тота што су поједине уста-

нове трошиле далеко веће коли:

чине, него што су износиле ЊИХО-

ве стварне потребе. Поред корисни“

ка Д-карата И категорија радника.

којима се млеко додељивало по

процени здравствене "службе, ра-

сподела млечних производа врши-

ла се и здравствено-соција
лтним У-

. становама. После примене мера о

штедњи количина млека које доби-

јају ове установе смањена је од

11.500 на 6.800 литара млека днев-

но, што у потпуности задовољава

њихове потребе. На овај начин. у-

штеђено је 4.700 литара млека дне-

вино. Ако се овој количини дода још

и 240 литара млека које је свакога

дана добијало особље

_

Градског

млекарства за своје личне потребе,

а што је сада укинуто, укупно у“

,

.

млеко

штеђена количина млека износи

4.940 литара, што значи да се сва-

кота дана може по пола литра по-

делити на 9.880 деце.

Поред тога, укинуто је издавање

млечних производа по налозима

Повереништва трговине. и снабде-

- вања Извршног одбора града Бео-

града. Овом мером обезбеђено је да

се свакога месеца у току зиме де-

ли по пола килограма качкаваља

корисницима Д-карата.

Штедња у друштвеној исхра-

ни, угоститељству...

Правилно спровођење мера штед-

ње у многоме је помогло подизање

квалитета хране у објектима дру-

шттвене исхране и повећању асор-

тимана јела у угоститељским рад“

њама.

Према досадашњој пракси 0соб-

ље, запослено у мензама и раднич-

ко-службеничким ресторанима пла-

ћало је за храну 50 од сто од пу“

ног износа претплате. Поверениш-

тво за угоститељство, друштвену

исхрану и туризам донело је одлу-

ку; а на основу Прописа о штедњи,

да особље запослено У објектима

друштвене исхране плаћа пун ИизЗ-

нос претплате. Овом мером у ме

сецу новембру уштеђено је

2,276.800 динара, док ће годишња

уштеда изнети 27,208.800 динара.

По кафанама и мензама до сада

је мало вођено рачуна о помијама.

Већина је отпатке јела продава-

 

ла по минималним ценама приват-

ним лицима или их је бацала. пре-

ма подацима, до којих се дошло на

основу испитивања стања по објек-

тима, добро ортанизованим прикупе

љањем помија могао би се исхра-

нити већи број свиња и на тај на-

чин у многоме побољшати исхра-

на у мензама а у угоститељству

повећати асортиман меса. Према

прорачуну, путем добро ортанизо-

ваног прикупљања отпадака доби-

ло би се свакодневно 12,399.192 ки-

леграма помија из угоститељства и

друштвене исхране. Ако би се у-

зело да је за дневну исхрану јед-

не свиње потребно 12 килограма

помија, у току године могло би се

исхранити 1.080 комада свиња. По-

тпуним

_

искоришћавањем помија,

свакога месеца би се за побољшање

исхране грађана

·

Београда ·- могло

клати 90 дебелих свиња.

«и прехранбеној индустрији

У производњи су до сада радни-

ци могли да једу колико су хтели

хлеба. Због овакве праксе просечно

290 килограма хлеба дневно није и-

мало за покриће потрошачких ка-

рата. Добром контролом производ-

ње хлеба онемогућена је свака зло-

упетреба од стране радника и узи-

мање хлеба без правдања потро-

шачким картама.

Радници и службеници инду-

„стрије пива »“Т јули" добијали су

бесплатно свакога дана на име ма-

Наши граничари на стражарском месту

А

тичног пива, које се добија кад се

цеви погона чисте јаким притиском

воде, 2 литра чистог пива. Количи-

на издата особљу ове индустрије

износила је 400 литара пива дневно.

Обрачунато по продајној цени ово

пиво би дало. годишње уштеду од

4,464.000' динара или 12.000 литара

пива месечно. Наредбом Савета за

промет робом Извршног одбора На-

родног одбора“ забрањена је даља

расподела матичног пива радници-

ма и на тај начин повећан конти-

нгент за грађане.

После сваког кувања пива доби-

јају се отпаци који се зову У пив-

ској индустрији „требер". Ови от-

паци могу одлично да послуже за

исхрану стоке преко зиме. У току

месеца новембра индустрија „7 ју“

ли“ добила је  322.200 килограма

„требера" и дала их на коришћење

Панчевачком Риту. Из овогасе нви-

ди да су остаци од кувања пива

веома рационално и правилно ко-

ришћени.

Све ово јасно сведочи да је пра-

вилном применом мера о штедњи

учињен значајан корак у напред и

да се снабдевање грађана побољ-

шало. Међутим, могло би се и вВиИ-

ше учинити, ако установе, преду“

зећа и појединци уложе све напо-

ре и настоје на све начине да се

штедња пооштри. Успех би се одра-

зио још у већој мери и на побољ-

шању снабдевања грађана артик-

лима широке потрошње.

 

и траже заједнички решење за по-

једине проблеме из њихове сре-

дине.
Учешће официра Југословенске

армије највише се испољава на и-

деолошком и политичком пољу. ту

је и њихова помоћ најп нија,

јер један део основних организа-

ција оскудева у добрим предаве-

чима, Они стално објашњавајуи

расветљавају све ствари које

·

су

понекад нејасне или потпуно не-

искристалисане у свести наших

грађана. У већини случајева ОНИ

су сами узели ту улогу на себе. Та-

кав рад официра наше Армије на- .

рочито је имао успеха У основним

· фронтовским организацијама Ше-

стог рејона и Земуна.

Скоро у свим основним органи-

зацијама, у Земуну, они иступају
данас као предавачи, руководиоци

курсева историје Комунистичке
партије Југославије, и излагачи

политичких информација. Раније
се догађало 'да поједини руководи-

оци Армије одлазе у друге основ“

не организације и тамо одржавају

предавања. Међутим, сада тај рад

обављају само у онима у којима

живе, Нарочито се истиче актив-

ношћу потпуковник Миливоје Му-

шетић, у Првој основној организа-

цији, где је руководилац курса и-

сторије КИЈ, Он јету и претседник

организације Савеза бораца.

·

Као

активан предавач познат је у Че-

твртој основној организацији Здрав

ко Колар, док је мајор Љубинко

Вукелић познат скоро свим члано-

вима Девете основне организације.

Само у Првој основној организа-

цији у Земуну има преко сто офи-

цира активних чланова Фронта.

Тај рад, који они остварују у ор-

ганизацијама Земуна, ипак још

није довољан с обзиром на њихе-

во бројно учешће у раду основних

организација. џ

У Петом рејону. у Седамнаестој

основној организацији, нарочиту

популарност "ужива Момчило Ба-

бић, капетан, који је увек излазио

на градилишта и истицао се теме-

љито обрађеним предавањима. и

у Деветнаестој и Двадесет шестој

основној организацији Петог рејо- |

на официри „такође, учествују у

раду.

Два официра „два капетана, оба
У Петнаестој осиовној организаци-

ји Другог рејона, Витомир Ребец и

Богдан Петровић радили су у раз-

р комисијама још док су посто-

јале, а дуго времена били су и пре-

давачи. Сада су чланови рејонског

Извршног одбора Фронта у ДбУ-

гом рејону. У Двадест четвртој д-

сновној организацији Мића ЖХинић

био је дуго времена заменик прет-

седника и са успехом вршио ту ду“

жиност. А сада је члан одбора о-

сновне организације, Положај прет
седника Двадесете основне аргани-
зације припада једном мајору Ју-
гословенске армије, Нарочито леп

успех забележила је Деветнаерта

основна организација, откако је по-
ручник Драгољуб Сурдановић по-

стао њен секретар,
Треба навести да грађани нео-

бично воле њихова предавања која
обилују разрађеним  документова-

ним материјалом и. интересантно-

стима. Они успевају да тешке, по-

некад неприступачне ствари, обја-
сне једноставним реченицама, Тре

ба имати у виду да сав тај рад до-
лази после њиховог напорног за-

лагања у канцеларијама или у је-

диницама. И поред своје презаузе~
тости, јер им редовна дужност оду-

зима скоро цео дан, они нађу сло-

бодно време да међу својим људи-
ма проведу по који час. Сем рада
у организацијама Фронта официри
Југословенске армије активни суи

у организацији Савеза бораца, "а

најпопуларнији "међу пионирима.

То је све сасвим јасно када сваки

наш грађанин зна да његов живот

припада Армији, исто као 'што

живот и рад официра Југословен-

ске армије припада народу. изград-

њи и осталим задацима на чијеиз-

вршење чека Отаџбина, и; а)
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1 ичком и кул- |
у. Данас доносимо

Јаше основне организације
ало се као неопходно потреб-

бор стално прати политимч-
и догађаје, како у вемљи та»
странству. Јер на тај начин
вилно руководити политич-
супротстављати се сваком

обавештавањуграђана и у-
тиихса свим актуелним пита-

_којаихинтересују, На тај начин
2 бегава она необапештеност чланова
рронта, која по негде дуго траје, Илко
е речено да одбори основних организа-
ија не треба да одржавају састалко У
РД одређено време, већ да се састају

се за то укаже потреба, баш из
разлога одбор наше основне орга-

гизације одржава састанке једанпут пе-
но, а уколико је то неопходно, онда
ишепута. Оваквим радом ми смо из
шавали благопремено своје задатке,
омогућује члановима одбора да ство-

_ре план рада за извесно врем> и да
"предвиђен рад ускладе са осталим лич-
ним и друштвеним обавезама. А и то

г решено на основу искустава. Изне-
надно обавештавање и заказивање ра-
зних састанака, и поред најбоље воље

_ чланства, доводило је често до њихове
__ непосећености, Јер они, који би требало

а присуствују састанцима обично су
«ли спречавани другим пословима. А

редовно одржавање састанака одбора 5.
мновне организације, уз присуство свих
чланава одбора, најважнији је преду-
слов за услешан рад.

__ Последњом реорганизацијом Народног
фронта укинути су готово сви активи
Уосновним организацијама. Сада цело-

   

       

     

   
   

   

 

  

   

  
  
  

 

    

    
   

   
  
   
   
    

    
    

   

  
  

        

   
   

 

7
р: АДИО индустрија „Никола Тесла"...

5 Рад је у току. Покретна трака по-
Е лако клизи носећи делове за радио

___ пријемнике. Апарат се полако саставља
да би на крају траке био потпуно завр-
шен., У одељењу за испитивање и кон-
тролу прегледају се готови пријемници.

На крају добију кутије, иду на пакова-
ње... У свим одељењима је живо. Ра-
ди се пуном паром.

Г Али, сирена!... Знак за узбуну. Си-
гурно је „опасност од напада из вазду-

Е ха". Јединице ПАЗ-а из предузећа убр-

зо су изишле потпуно опремљене, Ппо-

вукли су се на одређена места. Рад у

предузећу је обустављен, Трака је ста-

ла. Радници брзо одлазе у склоништа.

Тада је било тачно девет часова, а већ

десетак минута доцније налетели су „не
пријатељски авиони". Бацили су „бом-

бе". Ено, горњи део зграде оштећен је.

Једна ,„бомба'" пала је веома близу.

Опет сирена... „Авиони" су се уда-

љили. Престала је узбуна. Јединице те-

хничке службе одјуриле су... Понели

су и (алат. Опрезно су пришли „руше-

вини" и почели рашчишћавање. На ме-

сту несреће нађено је неколико „рање-

них" Штаб ПАЗ-а обавештава екипе
санитетске службе, који су са носилима

убрзо стигли на место. Газа, завоји...
„Рањени" су одмах превијени. Пренели

су их на носилима у секторску станику

где им је указана прва помоћ.

а опет знак за

„непријатељски

Није дуго потрајало,

узбуну. Примећени су

извиђачи". Али овога пута изашле су

само јединице ПАЗ-а док су остали, не

прекидајући посао, и даље Радили.

Екипв службе ПАЗ-а биле су у приправ-

ности.

Штаб је обавештен да су „неприја-

тељски авиони" на помолу. Дат је знак

за опасност. Већ се чуло брујање мо-

тора. Појавили су се „непријатељски

бомбардери" у пратњи „ловаца". Овога

лута поред разорних бачене су и запа-

љиве „бомбе". Почео је да куља „дим"

кроз прозоре. „Пожар". Зграда је у опа-

сности. Пожарна екипа упутила се згра

ди. „Ватра" на степеништу пресекла им

је пут, а горе... налазили су се чувари

погона. Требало је предузети хитне ме.

ре да се спречи опасност, не само ради

оштећења предузећа, већ и да се спасу

животи људи који су били горе у згра-

ди — немоћни да било шта ураде.

на позив предузећа у помоћ су стигли

ватрогасци друштва Петог рејона. Под

веома тешким околностима, пробијајући

са кроз „дим" дошли су на трећи спрат.

 

вих дана одржавају се у Београду годишње
скугштине организација Савеза бораца.
Ова организација има веома важан задатак

васпитавања људи на традицијама Н

дилачке борбе и наше Армије. Због

љање историског материјала из илегалне борбе и

; борбе против непријатељских офанзива у центру

рада организација Савеза бораца,

У овом ==

време окупације.

таЈ ЕДНОГ јулског дана 1941 године
Саше, ученика осмог разреда Девете мушке

тимназије његов друг Јоца Гајгер. Био је насмејан
и сав замазан по лицу.

— Шта је Јоцог Има ли што важ

____ = Хајде, брзо!

тура. Морамо и ми да пожуримо,

      

 

У доносимо један део прикупље-

ног историског материјала из рада у Београду за

  
  купнимрадом непосредно

мишљења даће, услед укидања активазнатно ослабитирад, јерје смањен бро,
"активиста. Међутим, код нас се пока-
зало, иако смо имали све активе, да јеуспех неког одређеног задатка био обез- |
беђен само онда кад је у његовом из-
вршењу учествовло цео одбор а не само
актив који је, према организационој
структури остваривао тај задатак. Још
пре реорганизације ми смо сав рад о-
стваривали активношћу читавог одбора,
Уз помоћ актива и осталих истакнутих
чланова Народног фронта.
Ако кажемо да смо успевали са изве-

сним задацима, то не значи да су наши
састанци били посећени онако како би
се то желело, Узрок је томе неактив-мост, немаран однос баш оних људи,
У имају изграђен политички дух ичији би улазак у живот основне орга-
пизације утицао и допринео омасовљава-
њу, ангажовању и побољшању рада у
основиој организацији. Већ смо почели,
разним формама рада, да такве члано-
ве приближавамо, и у разговору са њи-
ма да им објашњавамо потребу и пуж-
ност њиховог учешћа у раду Фронта.
Да би решили благовремено прикуп-

Љање чланарине, ми смо организовали
такмичење између групних благајника.
Догађало се, док такмичење није по-
чело, да поједини благајници паше ор-
ганизације, тек пред крај месеца, при-
купе чланарину и доставе је благајнику
основне организације, Данас се више не
ради о томе да се чланарипа прикупи
до одређеног рока, већ ко ће први, а ко
други, да је преда. Јер, нико не желида буде трећи или четврти, иако наша
организација има једанаест група. Али,
и поред тога, она се путем такмичења
много раније прикупи и преда рејон-
ском одбору Народног фронта,

Јова Стојановић
секретар Шесте основне организације
Народног фронта Седмог рејона

   

Са вежбе (еданица ЛАЗ-а Пешо рејоча

»ПОЖАР« ЈЕ УГАШЕН...
Шмркови су ступили у дејство. Крајњим
залагањем, ватрогасци су успели да ло-
Кализују пожар". За то време друга
група је намештала справе за спасава-
ње. Низ један прозор пуштено је уже,
а низ суседни платно. Убрзо, на прозору
се појавио дечак — прилично уплашен
— сео је на ивицу прозора и пустио се

 

Ватрогасци „интервенишу"

низ платно. За њим други, трећи.

следњи се сјурио низ конопац,

·. Чо-

Повређених од „ватре" није било.

Престали су и шмркови. „Пожар" је у-

гашен. Командир јединице ПАЗ-а поднео

ја извештај да је опасност отклоњена,

као и о „материјалној штети" која је

нанета предузећу. ј

Поред предавања о мерама против-

авионско заштите, Отсеци ПАЗ-а при ре

јонима спроводе и практичне вежбе.

Једна од таквих је и ова у Радио инду-

стрији „Никола Тесла" у Петом рејону.

„Непријатељски авиони", „пожар'", ,.ру-

шевина", „рањеници"

али јединице ПАЗ-а...

су замишљени,

оне нису. Биле

су ту. Радници овсг предузећа укључу-

јући се у екипе ПАЗ-а заједно са оста-

лим трудбеницима

моћ наше земље,

јачају  одбранбену

  

ародно-ослобо-

тога је сакуп-

цери показује на

ушао је код

Е уководи од-· _ бор основне организације, и чују се

      
   
   

  

Сарачко одељење прво је испунило план

Једанаест лана пре рока

ПРЕДУЗЕЋЕ »СПОРТ« ОСТВАРИЛО
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ога, двадесетог децембарског да-
на, у великој, белој згради пре-
дузећа за израду спортских

реквизита „Спорт", кроз сва одеље-
ња струјао је шапат.

Данас завршавамо годишњи

план — говорили су радници обу-

ћарског одељења, док су њихове

руке вешто изводиле разноразне

послове на гојзерицама.

— Можда смо га већ извршили —

преноси се шапат кроз херихтерско
одељење, у коме су, нагнуте над
машинама раднице, међу којима На-
да Мићковић извршилац Петогоди-

шњег плана, штеповале лепе, висо-

ке, жуте ципеле за клизање.

Само су радници сарачког одо-

љења данас некако мирни, ма да ра-

де веселије, бодрије но обично. Они,

међу којима раде прослављени два-

десетдва пута ударник, извршилац
Петогодишњег плана Тома Богдано-

вић и извршилац ЏПетогодишњег

плана Јаћим Гојковић, имају и за-

што да буду и мирни и весели. Пр-
ви у предузећу, од 16 децембра, ра-

де за последњу годину Петолетке.

Што је било ближе време завр-

шетка рада, по свим одељењима
предузећа расло је узбуђење. А ка-
ко не би! Дата је обавеза да се го-
дишњи план испуни до 20 децембра,

и ето, тај дан пролази. Шта је са
планом7

Кроз суморан, децембарски
проткан пахуљицама снега који се
топио, око пола три, заурлала је си-

рена.

Сви су скочили са својих радних

места, погледали се најпре упитно,

а затим је радост букнула на свим
лицима.

— Ура, проломило се кроз одеље-
ња, извршили смо обавезу, испуни-
ли смо годишњи план...

Брзо су се нашли на окупу сви
радници предузећа. Говорио је ди-
ректор. Честитао им је, и пожелео
успех у новој години, за коју почи-

њу да раде већ сутра.

Предузеће „Спорт" почело је да

ради 1947 године, Из разних разло-
га, махом објективних (недостатак
материјала и стручне радне снаге)
још никада до сада није испунило
свој годишњи план, Није онда не-
обично што су ове године, када је
било више услова за то, (предузеће
је пресељено из неугледних барака
у високу, светлу зграду) све снаге
усмерене на успешније извршење
плана. Раднички савет и управни
одбор предузећа нису пропуштали
ни један састанак, а да не говоре о
производњи. Тражени су најбољи
путеви, учвршћивана организација
рада, анализиране нове могућности
постизања успеха. Успешно испу-
њење полугодишњег плана (са 106'/0)
било је добра основа за грађење
планова исто тако успешног оства-
рења., годишњег плана.

Радници су, што се више ближио
крај године, појачавали темпо рада.
То се јасно одражавало на цифра-
ма испуњења месечних планова.
Октобарски план испуњен је са
103%, новембарски већ са 105%, а
децембарски ће бити обележен још

команде иду у бившу

ранац и пита:
— Је л' то месо;

— Да, месо, одговарају сви у глас,

Наши борци су добили веома потребан експло-

зив, а Немци остали без пуног складишта захваљу-

но

Мали Ћоса је обио подземно

склониште на Ташмајдану, где Немци држе експло- ||

жив, Наши га сада износе, Изнели су већ неколико
у

јући храбрости Скојеваца.

ж

ПРВОЈ половинијануара 1942 године поставље-
но је питање отимања истакнутих немачких

дан, .

    

 

Група од пет омладинаца одмах је отишла а

_ Ташмајдан. Успут је направљен распоред. Фрања

р ће да седи на вентилатору склоништа и да осматра,

Велизар и Јова ће бити пред улазом. а Саша и Јоца

унутра,
__ Ушли су, Запахну их мемла. Иду прилично ду-
боко под земљу, час лево, час десно. Најзад, дола-

зедо циља.
_ Какво богатство за нас, Експлозив, динамитне

патроне, кесице барута, извесна количина муници-

је. Летеће немачки камиони и возови у ваздух.

: " Пуне ранац експлозивом. А Фрања им кроз вен..

тилатор говори:

— Можете мирно да радите,

Он чупка травицу и сагнуо је главу, а Немци

из зграде прекопута ништа не сумњају,

Излазе са пуним ранцем. Да би били што ма-

ње сумњиви иду поред страже пред Фелдкомандом,

која је у данашњој згради Прве женске гимназије.

Шале се, смеју и једу кајсије.

2

функционера. Направљен је план како да се отме

командант СС-корпуса, који је био у згради Трго-

вачке академије у данашњој Улици Лоле Рибара.

__ Испитани су правци његовог кретања и одлу-
чено па се нападне у Румунској улици. Група ко-

| јој је био вођа Јован Падунеско“ словослагач, добила
је овај задатак, Блокирани су сви приступи и из-

лази за кућу у Румунској број 14, :

Кад је Немац наишао, извршен је изненадни

напад, Немац и његов шофер збунили су се и одмах
су разоружани. У близини је стајао аутомобил, ко-

јим су пребачени до Чукарице, а затим предати

партизанским одредима у Срему. Ударна група није
имала губитака, ]

%

три Скојевца решили су да без директног за-

датка упале неки швашпски аутомобил. Иако

врло млади, један је био четврти, а један пети раз-
ред гимназије, они су активни борци, Полазе у по-

(ПРЕГЛЕД

несумњиво

динице,

   

 

  
  
   

  

  

    

     већом цифром испуњења. На осно-
ву таквог сталног, и све већег испу-
њења плана, управни одбор преду-
зећа увидео је да се годишњи план
може остварити и пре рока. Када је
изнето пред раднике колико још
имају да раде, сви су се једнодушно
сложили са обавезом: „Испунићемо
план до 20 децембра",

      

      
   
  
  

   

      

 

  
положаја
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И ето, план је испуњен, Сирена је
објавила победу 20 децембра у 14,30
часова, а радници предузећа „Спорт"
и не знајући, радили су тога дана,
већ од осам часова ујутро за 1951
годину. .

Да је план већ испуњен знало је
само планско одељење, у коме је
последњих дана било врло живо.

     

  
  

   
  

лазима

ватра.

нација,

делегације

Он,

скусије

генерал Ву

 

Тома Богдановић, најбољи радник
предузећа поруку,

Стално су долазили мајстори из
свих одељења јављали шта су по
плану урадили. Планери су 6бе-
лежили. Цифра за цифром показива
ла је да је предузеће „Спорт" све
ближе остварењу свог овогодишњег
задатка.

На дан 2) децембра у планско

одељење нешто пре осам часова до-
шао је мајстор Коста Грбић.

— Ми смо извршили свој дневни
план футбалских лопти и бокс-ру-

кавица — рекао је он.

— А ми смо — говорио је улазе-

ћи у канцеларију, мајстор обућар-

ског одељења Ђура Галовић — из-

вршили дневни план гојзерица и
хокеј ципела.

у ОУН.

незванично

Планери нису говорили ништа.

Само су уписали новојављене ци-

фре и одахнули. Само су још то
чекали. Знали су да су речи које су

изговорила ова два мајстора за њих

значиле: „Предузеће „Спорт" испу-

нило је свој годишњи план 11 дана

пре рока,

што јој
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· Поводом тодишњих скупштина Савеза бораца

Из борби београдских родољуба
Брзо поред Џожарне

Александрову улицу. Ту се прекинуо каиш на ран
цу. Сад га носе између себе,

Један радознали пролазник мислећи да су швер-

трагу за камионом улицама са флашицом бензина
У џепу. Откинули су јој грлић да би лакше про-
лили бензин.,

План је направљен. Један ће сипати бензин на
гуме, други ће га запалити, трећи чува стражу и
осматра најлакши пут за отступање,

У једној уској уличици, која избија на данашњу
Максима Горког улицу. наилазе на четири велика
камиона. Али, иако је врело јулско поподне, око
њих се врзмају Немци и механичари. Чека се по-
вољан тренутак, Један камион мора бити уништен.

Чим. су Немци и механичари ушли у гаражу,
бензин је потекао низ дупле гуме, Кресање пали-
дрвцета и камион је у пламену,
| ЂЋосо, трк!

__ Трком десно у Јужни Булевар, а одатле у Мак-
сима Горког улицу. Одавде мирно, као да се ништа
није десило, одлазе са супротне стране до аутомо-
била, Ј

вет се окупио, људи се смешкају. Швабе ви-
чу и псују, И док ватра чини своје, кроз тело стру-

"ји задовољство и топлина,

„Немци имају још један камион мање.“
4

ж

У ДАРНА група Добросава Ђоковића добила је са
још једном тројком важан задатак, Треба да

разоружа седамнаест гестаповаца који станују уХа-џи-Мелентијевој улици број 72. Тридесетог маја 1944тодине у 17 часова по подне, обезбеђен је прилаз
кући им унутра је упала 'Ђоковићева тројка. Зајед-
но с њимсу Слободан Златковић, матурант, Ђура
„Стефановић, бравар и Зоран Видаковић ученик

· шестог разреда гимназије, у

те кинеских и

пре свега,

ференцију за

карте за авион,

  

ЗНАЧАЈНИХ. СПОЉНО-ПОЛИТИЧКИХ ДОГАЂАЈА.

 

КА

' МАЊЕНА активност на фронто-

вима у Кореји и смањена ди-

пломатска активност око кореј-

ског питања — то је карактеристи-

ка развоја догађаја у везиса овим

и даље најважнијим

питањем у међународној ситуацији.

На фронтовима су кинеске снаге

и даље изнад тридесет осмот упо-

редника, док су севернокорејске је

које су реорганизоване у

позадини и бачене у борбе, на не-

ким местима прешле демаркациону

линију која је служила као грани-

ца пре избијања сукоба, Да ли су

кинеске јединице застале, а застој

је прилично дуг, само због прегру-

писавања (извештаји са фронта го-

вора о доласку даљих појачања из

Манџурије) или су се ипак зауста-

виле да би дале прилике диплома-

тима за евентуално споразумно мир

но решење корејског сукоба — те-

шко је рећи. Једно је, међутим, из-

весно: овај застој није неког трај-

нијет карактера и, укслико не би

дошло до каквог одлучујућег прео-

крета у преговорима, офанзива на

Макартурове снаге наставиће се не

смањеном жестином. Макартурове

трупе су заузеле нове одбранбене

јужно од демаркационе

линије и учвршћују се на њима.

Оштрије борбе воде се једино на

сектору Хунгнама, где је јако су-

жен мостобран са кога се евакуи-

шу последње Макартурове једини-

це које су оперисале на северои-

стоку и којима је била пресечена

отступница сувоземним путем. На

овом сектору учествују знатне сна-

севернокорејских

трупа, али њих задржава на при-

мостобрану јака баражна

За то време комисија Уједињених

која је добила задатак да

са владом НР Кине постигне спо-

разум о обустављању непријатељ-

става и прекиду ватре,
нађе с киме ће да разговара, јер је
кинески делетат у ОУН генерал Ву
Хсиу Чуан са осталим члановима

отпутовао из Америке.

није ни био овла-

шћен да дискутује, а још мање да

даје какве дефинитвне одговоре о

једном питању у комплексу пита-

ња везаних за Кореју:

улога састојала у томе да претста-

вља куреску владу у дискусији по

питању Формозе (Тајвана).

о овом питању није било више дис-
због ситуације у Кореји,.

ја одржао једну кон-

штампу,

присуствовао ис-
праћају совјетске делегације и од-

летео за Лондон.

Комисија тројице за прекид не-

пријатељстава је преко

Вуа и директно министру спољних

послова Кине Чу Ен Лају послала

изражавајући

да се састане са овлашћеним пекин-
шким претставником,

повели разговори о прекиду ватре.
Тенерал Ву је на конференцији за

штампу ипак заузео став по одлу-
ци Тенералне скупштине да се по-
веду разговори за обустављање не-
пријатељстава. Он је оптужио САД

да је ова одлука уствари њихова
клопка, а да према ставу НР Кине
непријатељства могу престати само
под условима које је кинеска вла-

да већ поставила:

страних трупа из Кореје, повлаче-
ње америчке Седме флоте из вода
око Формозе и пријем

На Западу нема много оптимизма
у погледу успеха преговора ове ко-
мисије са пекиншком владом. Рај-
тер доноси вест да је кинеска влада

__ обавестила
да је сматра „илегалним телом" и
да ставља као главну замерку то

нису дата овлашћења да
преговара и о другим питањима Да-
леког Истока која су, по мишљењу
кинеске владе, непосредно везана
Уз корејски проблем. Колико је то
тачно тешко је утврдити, али пада
У очи да је комисија упутила Пе-
кингу другу поруку којом обаве-

 

повлачење свих

РАКТЕРИСТИЧНО
· ЗАТИШЈЕ

штава да ће се после обуставе не~

пријатељстава наставити преговори

о другим питањима Далеког Исто-

"ка. Међутим, рад Комисије је оте-

жан и тиме што за ово време доф

шаље поруке Пекингу (ни на прву

поруку још није добила, одговор)

она нема контакта ни са којим слу-

жбеним кинеским претставкиком,

КОНФЕРЕНЦИЈА
У БРИСЛУ

ок св овако споро развијају

преговори директно везани за

корејски

·

суксб, необично је

жива дипломатска активност о про-

блемима Западне Европе. Најваж-

"није одлуке донете су у ТОМ погле..

ду на бриселском састанку мини-

стара иностраних послова и мини-

стара одбране дванаест земаља —

чланица Атлантског пакта.

Узнемиреност која је владала у

многим западноевропским крутго-

вима због уверења да САД покла-

њају превише пажње Далеком Исто

ку а запостављају проблем Западне
Европе и то на штету решења тог

проблема отклоњена ја после раз-

говора Труман—Атли, Труман је 6

главном прихватио тезу западноев-

ропских државника да је положај.

Западне Европе од далеко већег

значаја за очување мира него по-

ложај западних сила на ма ком

другом делу света. На западу <в

мисли да је кључ за решење тог

питања — јака, војнички и при-

вредно, Западна Европа. Међутим,

за војничко јачање западноевроп-

ских земаља сматра се да је неоп-
ходна помоћ САД и зато је комини-

ка о разговорима у Вашинттону

дошао као неко олакшање за при-

лично узбуђене духове.

Одмах је организована конферен-

ција претставника држава-чланица
Атлантскот пакта, да би се конкре-

тизовали задаци и начин за спро-
вођење одлука о јачању Западне

Европе. На конференцију у Брислу

дошао је и министар спољних по-

слова САД Дин Ачесон, а уместо

министра одбране Маршала стигао

је минисар војске 'ФРранк Пејс. (У

Америци је баш ових дана дошло

до оштрих захтева Републиканске

странке да се смени министар спољ

них послова Ачесон, а да његове

изјава које буде давао у Брислу

одобри претставнички дом и да тек
онда имају обавезну снагу за САД

— али је претседник Труман енер-

гично одбио да уклони овог свог

министра.) Пејс је на састанку ми-

нистара одбране одржао говор У

коме је изнео став САД према о-
бразовању западноевропске војске и

осталим питањима. Он је подвукао
да ће САД дати помоћ чланицама

Североатлантског пакта, али је на-
гласио да „ни америчка влада, ни
Конгрес ни амерички народ неће

подржавати помоћ одбранбеном на-

пору европских земаља, ако не бу-
ду у потпуности убеђени да свака
од њих чини све што може".

на овом састанку амерички гене-
рал Двајт Ајзенхауер, бивши ко-
мандант савезничких снага на ев-
ропском бојишту за време Другог
светског рата, изабран је за коман-
данта западноевропских снага, које
треба да се образују од одређених
контингената сваке земље — чла-
нице Пакта, Исто тако донета је де
финитивна одлука у потледу уче-

шћа оружаних снага Западне Не-

мачка у западноевропској војсци.
Одлучено је да немачке снаге не

смеју да пређу једну петину цело-

купних оружаних снага под Ајзен-
хауеровом командом. Међутим, о-

стаје још да се о томе обавести
бонска влада која је према оваквом
начину решавања тог питања стал-
но заузимала негативан став, захте-
вајући да се испуни њен услов —
пуна равноправност са осталим зе-

  

никако да

његова се

пошто

затражио

генерала

спремност

како би се

НР Кине

Комисију

мљама — чланицама Пакта.

___7
Ђоковић је био у партизанима5 до Шесте ан-зиве, када је Тешко рањен и дошао У веоОнје упао први са „Бренгалом“ међу гестаповце, За-1530 их је на окупу. На њих је тако деловао са„оренгалом“ у рукама, да су одмах дигли руке.
И док су другови износили о ј ј

Е ружје, ондвојицом трпао Немце у подрум. ша Јеа
Четири официра су почела да се буне, Онихуподруму убија пред осталима. Затим се повлаче,
Ова акција је имала великор одјека међу ста-аицИМа Београда и даје им потстрека за веће

[ ије.

' ж

_ Иста тројка 8 августа 1944 године износи ору-жје из немачког магацина у трамвајском депоу, на
садашњем Булевару Црвене армије, Они су "око
осамнаест часова увече заклали немачког стража-ра на улазу и продрли у магацин,

Из магацина је изнето око 400 комада ручнихбомби, Сва храна која се налазила у магацину, по-ливена је гасом. Више се није могла употребити

ж

Много је оваквих примера било у свим краје-вима Београда. Цео Београд био је за непријатељаратиште. Убијани су Немци и издајници, уништа-
ван материјал. Ниједан окупаторски аутомобил ни-
је био сигуран да неће наићи на трокраке ексереКоји су просипани по улицама. На све стране јепаљена штампа и сечени каблови. Из фабрика суизношене алатке за наше радионице, ратни мате.ријал намењен немачкој војсци на Источном фрон-ту ишао је у Партизанске одреде.
Њ Комунисти су својим примерима показивали ка-се бори и умире за свој народ. Широке народнемасе пошле су њиховим примером. Данас, ми наовако светлим примерима васпитавамо младо поко-лење како се воли свој народ, У томе највећи за-датак стоји пред организацијом Савеза бораца, чијису чланови били активни учесници у овој борби,
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ШПЕКУЛАЦИЈА
СА ПОЛРОШАЧ.
КИМ КАРТАМА
_ СТУДЕНАТА
ПЕКУЛАЦИЈА се јавља у ра-
зним видовима. Често је тако

добро прикривена, да мора да

протекне доста времена док јој се
уђе у траг. Начин на који је, како

и са чиме; шпекулисао референт за

потрошачке карте при Рударскоми

и Геолошком факултету. Радослав

Ђорђевић, свакако је веома инте-

ресантан,
Приликом контроле потрошачких

спискова, од јула до децембра ме

сеца, и рада око издавања карата

студентима ·Рударског и Геолош-

ког факултета у том периоду уста-

новљено је да не постоје никаква

правдања нити документа за 36 ко-

"мада потрошачких карата разних

категорија. Утврђено је да су те

карте узете из рејона. да нису да-

те студентима, и да нису враћене

Народној банци. Где су: Нестале,
нема их, а како То не зна чак да

објасни ни референт Ђорђевић. Мо-

жда ће се моћи објаснити ако се ма-

ло изближе погледа његов рад.

Иако је више пута опомињан и

од стране секретара факултета, од
Комитета Народне омладине и од

контролних комисија да потрошач-

ке карте не издаје студентима без
индекса или неког овлашћења, Ђо-

рђевић је и даље издавао карте не
тражећи од студената никаква до-

кумента. Такав рад остављао је ши-

ром отворена врата разним, ситним

штекулацијама.

Како је Ђорђевић радио Да би

могао за себе да задржи карту он

је У потрошачке спискове уносио и

имена оних студената који су на-

пустили факултет, Београд, а неки

чак и Југославију. Поред тога, по-

што на тај начин свакако није мо-

гао у потпуности да задовољи свој

апетит, он је у један исти списак

уносио два и три пута исто име. За-

тим, како је радио са списковима И

Рударског и Геолошкот факултета,

уносио је име неког студента у оба

списка.
Ево примера

најбоље говоре.
"Лазар Лазић, студент Геолошког

факултета, напустио је факултет у

марту ове године и запослио се у

беочинској фабрици цемента. њего-

во име уношено је у списак потро-

шача до новембра месеца. Све до

новембра његове карте су враћане,

а у новембру је неко потписавши и-

ме Лазара Лазића, подигао карту.

Даље, студенткиња Геолошког фа-

жултета Марина Кошиц, напустила

је Југославију у јулу месецу, а на

списку потрошача водила се доде-

цембра. У новембру месецу неко је

потписао њено име и узео карту.

Студент Рударског факултета Ра-

домир Максимовић заведен је у и-

стом списку двапут. На једном ме-

сту је он лично потписао и примио

жарту, док на другом месту стоји

„написано Максимовић, Ђорђевиће-

вим рукописом. 5

У: новембарском списку уведеноје

име Нада Јаношевић, која не пос-

тоји на факултету. Њену карту

примио је неки Павловић, који је

на том истом списку потписао и за

Јована Маричића. Јован Маричић

постоји, али је његово име унето у

исти списак два пута,

Поред ових било је и других

малверзација. Тако је Милица Ве-

сић, са Геолошког факултета, уве-

дена за РС-3 и болесничку карту.

Међутим, она нема право на боле-

сничку карту нити је тражила, ни.

ти примила. Исти је случај са Мир-

ком Јовановићем, који се потписао

у списку иза Б карту. Међутим он

је одмах рекламирао грешку код

Ђорђевића, који је рекао да је по-

грешио, и да је та карта требала да
св изда Миливоју Јанковићу, који

се на списку налази испод Мирка

Јовановића. Али, ни тај Миливој

Јанковић нема право на болеснич-

ку кафту, нити је икад тражио.

У списку треће године Рударског

факултета за новембар месец уве-

ден је студент Иван Ковачевић.

Међутим, он карту није примио, а

у списку стоји потпис Ковачевић,

написан туђим рукописом. Исто та-

ко, у новембарски списак уведен је

Јован Петровић, који није примио

карту, а потписан је неки Смиља-

нић,
По посебном списку за болеснич-

ке карте за месец август-септембар,

т вано је 13болесничких кара-

та. У том списку два пут је уведено

име Љубише Пуђе. Он је једну кар-

ту примио, а друга се и данас на-

лази код Ђорђевића.
Овим примерима

потребни коментари.

дан да све те ситне

чињене без рђавих
вља друго

емубило Уне да изведе све те

махинације кад при факултетима
(и Геолошком и Рударском) постоји

комисија за потрошачке карте. 584

датак те комисије је да провери
потрошачке спискове, да их паж

љиво прегледа и тек онда да их

потпише. Међутим, комисија је од

свега тога, изгледа, само стављала

потпис. |

Поред ове комисије, шпекулације

Ђорђевића омогућио је и отсек за

карте Другог рејона. Уместо да У-

век редовно контролише списак

потрошача па тек на основу тога

издаје карте, овај Отсек је издавао

карте без упоређења спискова пот-

Рошача са рекапитулацијом коју ко
Поднео Ђорђевић, издао 48 карата

вите него што има потрошача. де

карте су лежале код Ђорђевића све

до 17 новембра, и тек онда су вра-
ћене, чиме је прекршен законски

пропис, који предвиђа да карте мо

рају да се врате најдаље за пет да-

на. .

Све ове шпекулације изгледају
на око ситне, А како су крупне! Зар

треба учинити веће зло него сва-
ког месеца лишити по неколико

студената њиховог следовања.

његовог рада. Они

свакако нису

Јасно је као
„грешке" нису

намера. Но сад
питање. Како је

. упркос

У циљу заштитездрављагр

САНИГАРНЕ ИНСПЕКЦИЈЕ.
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ђана

 КАЖЊАВАЈУ КРШИОЦЕ
ХИГИЈЕНСКИХ ПРОПИСА

А ПОЉУ здравствене заштите
грађана постигле су приличне
успехе рејонске санитарне ин-

спекције, нарочито у борби за спро-
вођење и придржавање хигијенских
прописа и прехранбеној трговачкој
мрежи, у објектима друштвене ис-
хране и угоститељства, у двориш-
тима станбених зграда, на пијаца-
ма итд. Санитарни инспектори сус
успехом водили борбу против нечи-
стоће као једног од најопаснијих
извора заразних болести. У прља-
вим и нехигијенским продавница-
ма за месо, за воће и поврће, за
млеко, за хлеб и за колонијал, у
прљавим пијачним тезгама, у изно-
шењу на пијаце кварних намирни-

ца, у прљавим и загађеним ђубое-
том двориштима лежи извор за нај-

лакше преношење ситних  невид-
љивих клица узрочника разних за-
разних болести.

У последњем тромесечју ове го-
дине санитарне инспекције рејона
извршиле су 26.935 прегледа придр-
жавања хигијенских прописа у раз-
ним продавницама и објектима тр-
говачке мреже, друштвена исхра-
на. угоститељства, и туризма, У
двориштима станбених зграда, на

пијацама и другим местима. Том
приликом су установиле 2.016 те-

жих и 10.042 лакших случаја пре-

кршаја хигијенских прописа,
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КАКО СЕ ДОБИЈАЈУ
ЦИГАРЕТЕ БЕЗ РЕДА

РЕ извесног времена отворене су при
рејонским народним одборима мало-

продавнице дувана, да грађанима који

долазе послом у народни одбор омогуће
куповину цигарета док се налазе у
згради. У почетку није било редова. Ме-

ђутим, касније, када су и службеници
самих народних одбора редовно почели
да се снабдевају из ових продавница,

дувана је нестало за грађане. До овога
је дошло услед тога што су службеници,

опирању

_

продаваца, узимали
цигарете преко реда
Тако је, на пример, повереник за Фи-

нансије Народног одбора Шестог рејона,

да би дошао до цигарета преко реда,
издао малопродавцу следећу потврду, на
коју је ударио службени печат;

„Да сам дана 4-ХП-1950 године Ујутру
узео 100 комада цигарете „Зета“ за сво-

ју личну употребу, јер као повереник

за финансије Народног одбора Шестог

рејона не могу да чекам ред м не купу-

јем цигарете сваки дан. ·

Потврду издајем малопродавцу Марији

Ристић ради доказа код својих претпо-

стављених.

с. Ф. — С. н.

Повереник за финансије

Народног одбора Шестог рејона"

Исто тако, службеници Јавног тужио-

штва овог рејона направили су списак

мо коме ће се снабдевати из ове мало-
продавнице. На списку је; поред печата
Јавног тужиоштва., ударен и печат Из-

вршниог одбора Народног одбора Шестог

рејона.

"Како је продавац Марија Ристић одби-

Јјала да изда цигарете на основу ових
потврда и спискова, извесни службени-
ци без решења и бесправно извршили

су претрес продавнице, али нису нашли
никакве замерке на пословање.

да ли је надлежнима у Народном од-

бору Шестог рејона познат овај „си-

стем" расподеле дуванских прерађевина
коме не треба коментара.

· Петровић из

Првих година свог рада санитар-
не инспекције су давале предлоге
за уклањање неправилности и не-
достатака у одржавању чистоћеи у“
беђивали службенике и грађане у
потребу одржавања чистоће и стро-
гог придржавања хигијенских про-
писа у интересу заштите народног
здравља. Данас се, разумљиво, већ
у већину грађана укоренила свест
у потреби и значају хигијене и за-
то су и органи санитарне инспек-
ције прешли на примењивање ош»
трих казнено-поправних мера про-
тив појединих несавесних кршите-
ља хигијенских прописа, Тако су
на пример, органи санитарне ин-
спекције из Петог рејона у овој го-
дини казнили Драгомира Томића,
Благоја Коцића и Љубомира Ма-
ринковића, земљораднике, сваког

са по дин. 10.000.- зато што су из-
носили на пијацу ради продаје
млеко са 50%, воде. Због нечистоће
у кухињама или просторијама мен-
зе Милана ЖХаџи-Поповића, управ-
ника мензе Пролетер" са дин. 300.-
Милана Копривицу. управника
мензе „Партизанка" са дин, 1.000.-,
због нечистоће у продавницама по“
сластичага Аркадија Покоњића, са
дин. 2.000.-, Десанку Аћимовић, по-

словођа пекаре са дин. 500.-; гра-
ђанку Софију Тодоровић, Јованку
Ђорђевић и Ружу Васић због зага-
ђивања клозета, сваку са по дин.
200.-, итд. |

Санитарна инспекција Трећег ре-
јона казнила је посластичара Иб-
рајима Алемовића са дин.
због нечистоће у његовом локалу,
директора хотела „Београд" Мило-
рада Вукајловића, са дин. 1.500.-
због нечистоће у дворишту хотела;
настојника зграде Зорку Вукмири-
ћа са дин. 1.000.- због нечистоће у
згради Јована Ристића бр. 17; Бо-
жидара Лаловића са дин. 2.000.
због нечистоће у пекари; Бранис-
лава Бељаковића из Јагњила са
дин, 15.000.-– збот продаје напија-

пи неисправног кајмака, а Милоја
Баћевца са 10.000.-

дин због исте ствари, итд.

Тако санитарне инспекције рејо-
на свакодневно заштићују здравље
наших грађана, уклањајући свуда

и на сваком месту кршење хиги-
јенских прописа у одржавању ти-
стоће, као једне од основа обезбг-
ђења здравља грађана Београда. С
друге стране и сами грађани треба

у том раду свестрано да помажуса-

нитарну инспекцију, придржавају“

ћи се савесно свих прописа одржа-

вања чистоће и хигијене и пријав-

љивањем свих кршитеља. У томе,

као и на здравственом просвећива-

њу грађана, много могу допринети

наше масовне организације, а пр-

венствено Народни фронт.. Исто та-

корејонске санитарне инспекције

треба и надаље све више да заош-

травају питање односа несавесних

службеника и грађана према чис-

тоћи.
в. Скала

 

Пред Нову годипу ;

ТРГОВИНСКА МРЕЖА ВРШИ
ОБИМНЕ ПРИПРЕМЕ

оред угоститељских објеката У

|| којима се припрема свечани

дочек Нове године и београд-

ске радње добиће свечанији изглед.

Њиховом и спољњем и унутрашњем

уређењу посветиће се највећа. па-

жења. Излози ће бити украшени

светлим хартијама, пахуљицама и

зеленилом, а роба у њима биће на-

мештена са посебном бригом. Пре-

дузеће се детаљно чишћење продав-

ница, уређење рафова, украшавање

просторија, тако да се по сваком

и најситнијем детаљу осети долазак

празника. .

Грађани који желе да у својим

домовима за Нову годину имају јел“

ке моћи ће да набаве у београдским

радњама сав потребан накит: све-

ћице, куглице, пахуљице, стаклена

звона и тако даље. Градско преду-

зеће за цвеће набавиће велики број

јелки, које ће се, почев од 26 овог
месеца, продавати на свим пијаца-

ма града. .

Све угледне продавнице пољопри-

вредних добара биће снабдевене ве-
ликим количинама намирница, а
путем обезбеђеног снабдевања, као

што је штампа већ јавила, грађани-
ма ће се делити месо, џем, марме-

лада и други прехранбени артикли.

Трговинска мрежа се постарала

у границама могућности да грађани

ову Нову годину свечано дочекају,

да буду снабдевени довољним коли“
чинама намирница. :

4 1

5.000.-.

"МОЖЕЛИСЕБОЉЕ
__РЕШНТА_ПРЕНОС
ПРТЉАГА НА МЕЛЕ-
ЗВИЧКОЈ СТАНИЦИ
УТНИЦИ који се нађу на пе-

| рону Београдске железничке

станице, било да су допутова-

ли у Београд или га напуштају, на-

викли су већ на познати глас иза.
својих леђа:
— Носач, да понесемо ствари!

И пренего што стигну да ма шта

одговоре, закаче их колица која гу-

рају људи са бројем на капи. У же-

љи да што више отаљају свој по“

сао, па тако и више зараде, они не

пазе довољно да ли ће некога по-

вредити, или му исцепати одело.

Како је колица доста, то се разви-

је прави саобраћај.
Тако је било до пре месец дана.

Сада више не, Носачи су остали а

њихова колица — не могу на пе-

рон. Баш због тога да не ометају

правилно кретање путника.
Доста путника долази на стани.

цу са великим пртљагом. Многи

од њих траже да им у преношењу

помогну носачи, Док.је било коли-

ца „то је ишло брзо и лако. Цене

нису биле баш мале, али кад је
пртљаг велики и тежак, помоћ но-

сача била је неизбежна. Сада, кад

нема колица, са ценама је још го-

ре. Носач не може да понесе све

одједном, већ део по део, мора да

се враћа, и за све то тражи посебну

награду. Често они то и неће да

раде, Зато путници морају да анга-

жују више носача и свакоме пона-

особ да плате, Међутим, цене њи-

ховим услугама нису уопште утвр-
ђене. Они наплаћују како коме —
„од ока". Када путник неће да до-

зволи да га „одеру“, носачи се 06-

јашњавају, лармају и тако се ства-

ра непотребна гужва. До тога ско-

ро редовно долази, јер за ручни

кофер они траже 50 или 60 динара, '

а неки пут и више. Када им се не

плати толико — неће да носе. Тако
путници остају без њихсве помоћи,

сами не могу да однесу ствари, па
се деси да због тога изгубе и воз.
Зар се не би могла утврдити јед-

на тарифа према тежини пртљага
и по њој утврђивале награде носач-
ким услугама2 Верујемо да може.

Цене би требало саопштити сваком
носачу понаособ, а поред тога, тре-
бало би их истакнути на видним
местима на перону,
грађани могу обавестити и на њих
позивати.

Носач број 54, стари Марко О-
жеговић, који још од 1924 године
ради овај посао на Београдској же-
лезничкој станици, каже:
— Ето, јутрос је одједном донето

петнаест великих сандука. Одмах
питају где су колица...
— Било би нужно да се дозволи

рад на перону са бар неколико ко-
лица, за случајеве кад је пртљаг

велики.
Заиста, о томе би требало пове-

сти рачуна.
 
 

ДА ЛИЋЕДИНАМО ИСПУНИТИ ДАТУ ОБАВЕЗУ _
УТРА ће пасти коначна одлука. На
стадиону Партизана, после вишеме-
сечног такмичења састаће се у фи-

налама такмичења за пехар Маршала
Тита Црвена звезда и Динамо. И једна

и друга екипа постиглесу у досадашњим

такмичењима одличне резултате. Црве-

на звезда победила је Железничар (Љ)

са 3:0; Металац (3) 3:0; Одред (Љ) 8:1;

'Текстилац 2:0 и Партизан 1:0. Динамо је

однео прву победу над Рударом са 5:0;

Локомотивом (3) 6:11; Подрињем 6:0; Са-

рајевом 4:0 и Хејдуком 21. За сво време

такмичења Шрвена звезда је дала 17. а

примила 1 гол, док Динамо има голди-

ференцију 23:3.

У досадашњим такмичењима за Куп

редовно се догађало, изузев 1948 године,

када се Партизан квалификовао за фи-

нале жребом, да у финална такмичења
поред најбољих уђу и релативно сла.

бије екипе, Тако 1947 и 1949 године у

финале су се пласирали један члан пр-

ве и један члан Друге лиге. Наша нај-

боља друштва изузев Црвене звезде, ни-

су имала много успеха у куп такмиче-

њима. Хајдук, који је кроз сва државиз

првенства и остала такмичења имао ре-

лативно најсталнију форму, до сада се

ниједном није пласирао за финале док

не

ОООТРИЛЊНОСЛИКЕ
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тако да се и.
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Светла и топла учионица,
мешовитог одељењатрећег раз-

реда Основне школе број 16,
примила је нову групу мали-

шана. Уз уобичајени почетак

часа — „седите", чула се још

једна реч учитељице;

— Седите усправно!
Основци забацише рукеза ле-

ћђа и у примерном ставу саче-
Ккоше пропитивање. ПЏахуље пр-

вега снега промицале су за ок-

нима. На малим лицима огледа-

ла се радост. Надметали су се

упорним дизањем руку, нестрп-

љивим ословљавањем — Учи-

тељице! Учитељице! — Водила,

се, реч о пари, настајању обла-

ка, њиховом хлађењу... 0 сне-

гу.
Снег! М тада, октобра, 1920 го-

дине, падао је први снег. Дру:
мом који се ломи кроз клисуру,

тресла су се једна кола, У њи-

ма је била млада учитељица.

Тек што је завршила учитељ-

ску школу. Тешко се одвојила

од Крагујевца, да би кренупа

ва позив коме је срце вукло

још од детињства. Био је то пут

у неизвесност. Дивљина пла-

нинског краја уливала је страх

у мисли младе учитељице, Се-

тила се Милица разговора, во-

ђеног у железничком купеу:
— Куда виг — питали су је

сапутници, сељаци.

— У Сокобањски Читлук, —

одговорила је Милица, Џељаци

се згледаше и додадоше;

— Разбојничко вам је то ме-

сто!
Стреслу се, сетивши се тог

разговора. Мислила је: „Ши вра-

пе ми студ: неће кости изнети!"

Но живот у планиском гнезду

није био тако суров, као што су
јој претстављали, . Народ је при-
хватио, а ома му је поштено
служила. Шрслазиле су годмне.
Седам у Читлуку, а десет у Бо-
бовишту код Алексинца. Ми-
лица Јанковић подизала је већ

и своју породицу, поред толи~

ких паршштаја малишана, који-

ма је давала основна знања за
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су партизан (када је освојио куп) и Ди-
намо (ове године први путу били само
једном финалисти.

Учествовало је 1.400 тимова

У такмичењима за куп учествовало је
око 1.400 тимова из свих. крајева наше
земље, Највише екипа учествовало је
са територије НР Србије — 820, Са те~
риторије Народне Републике Хрватске
такмичило се око 400 клубова.
Београдска друштва постигла су у о-

вогодишњим такмичењима релативно до-
бре резултате. Од око 30 друштава, ко-
лико је учествовало са територије Бео-
града, најбоље резултате постигли су
ДИФ, Будућност и Раднички П, који је
играо сапрвим тимом Партизана 1:2. Нај-
боље резултате од осталих екипа (ре-
публичких и савезних) постигли су бео~
градски Раднички и вараждински Тек-
стилац пласиравши се у четврт финале
Купа.

Да ли се куп може освојити
за стално

Герема пропозицијама такмичења запе-
хар маршала Тита свака екипа која о-
своји пехар, добија исти у минијатури,
док прави задржава само за годину да-
на. Значи, ако ове године Црвена звезда
победи Динамо без обзира што би у том
случају по трећи пут освојила прво ме-
сто у овим такмичењима, не би за стал-
но добила прави пехар, већ би се као
и ранијих година њено име урезало на
пехару, а за стално добила би минијз–
туру. у
Сутрашњи сусрет показаће да ли ће

београдски футбалери и по трећи пут
узастопце освојити Куп Југославије за
пехар маршала Тита или ће га препу-
стити борбеним Загрепчанима, који ће
се, свакако, до максимума заложити да
освоје ову велику победу и испуне да-
ту обавезу.

Јесше ли урла ;

 

•..-да је финални сусрет за овогоди-
шњег првака државе у стоном тенису,
између Харангеза и Долинара трајао 40
минута. Најдуже се играо други и тре-
ћи сет, по 12 минута, док је последњи,
четврти, трајао свега 6 минута,

Ж

·.. да је изненада нестао сат са ста-
диона СДЈА Партизана јер је, изгледа,
враћен на старо место, на стуб стадиона
Црвене звезде. Сетимо се да је пре по-
четка изградње великог стадиона, на по-
стојећем игралишту био већ један сат.
Да ли ће се тај други пронаћи, или ће се
сутрашња финална утакмица за Куп о-
пет' играти без сата7т

ж

•.. да су чланови секретаријата Струч_
не комисије Стонотениског савеза Југо-
славије, Т. Харантозо, Блажи и Влатко-
вић, испали из такмичења

_

за поједи-
начно првенство државе, још првог дана,

ж

•.. да је на недељној утакмици Црве-
на звезда — Партизан, пукла лопта мо
жда од силних „киксева", „балона“ и
прецизних шутева", којима је обило-
вала утакмица.

ж.

да свакодневно расте интерес за
недавно отворену спортску клалионицу.
Највише се кладе у Београду, где је У
четвртом колу било уплаћено око 150.000
гинара, а у петом сума се попела на
235.000 динара,

...

мкнкет је товорио Б Народноовлободилачком рату... ЕЦ

О учитељици, основцима __
— џ првом снлту |.
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 пут у живот, После толико го-
дина, она је још увек за кате-
дром. Шред њом је још једно
младо поколење, Можда после-

дње пред пензију... У

— Трагови у снегу користе

ловцима и борцима... прича
румено девојче. |

Са природописа на земљопис
и историју. Бледолики дечак го-

вори о Народноослободилачком

рату, о мукама у снегу и мразу,

о преносу рањеника, Деца сама

развијају тему. Учитељица је

заокругљује:

— Децо, данас — када пада.

први снег, ми морамо да се се-

тимо сних страшних зимау ко-

јима су наши борци свесно под-
носили многобројне патње да би

ослободили народ од непријате-

ља м омогућили нам да данас

гадико у топлој учионици и да

се радујемо првом снегу!
• „ “

 

. Радничка кћи, учитељица Ми-

лица Јанковић припремала је

децу, у свом дому и деци у шко

ли уливала знање, стварала љу-

де. По ослобођењу, народна у-~
читељица развија у Београду

своју делатност као никада ра-

није, Подизање пионирске орга-~

визације, предавања у Марод-

ном фронту, пет генерација 0-
писмењених на течајевима које

зе она водила! Награду је при-
мила у задовољству због успб-

на оних, којима је она помогла

де савладају писменост и основ-

на знања. Многи њени течајци

уче данас гимназију. Другима је

отворен пут ка савлађивању

стручних знања. А учитељицаи

даље неуморно ради.

Први снег! Тридесети у њепој
учитељској служби. Хридесет

година плодног рада. Тридесет

година вајања поштеног духау

младим бићима.
Разговор се настављао. Одко-

варао је пуначки ђачић:
— А кад одрастемо,

чувари наше Слободе!
Е. ПАВЕЛКИЋ

бићемо

  

Са утакмице Црвена звезда — Мартизан

 

Мтсоугсеуа татзка

одргапа
ктапо и реаемот Који тедппатодпов

(игшта п Агозђегдати 1

вен: Н. СОГОМВЕК (Епшезка) — |

Стт!: У: РТЕС (Јиномамјја)

1. а2—а44, 528—16; 2. с2—с4, ет—еб; 8.
551—е3, 118—р4; 4. ра1—е2, 0—0:5. БЕ1—3, |
сл—е5; 6. 44:05, 558—аб; 1. а2—а3, Т54:083->)
8. 1222:23, 586:25; 9. 52—р647 (вен је уеб та-
озфао џ гагуоји 1 оуај перготјет ројез
зато бе јо5 уће да озјаћ пјекоу ротоХајл, —
5с5—е4; 10. рез—а4, ат—а5! (Вгхот аксј-
јот стт пе Чаје угетепа ргоЏбмшки да
доута зуој гагуој 1 да рпртепи гокади);
М. ре1—ђ62, (Офрогтаје је цм 5зуакот 511- —
баји БИо 11. 54—р5, ра 1 рогеа Фока 510 51 _
Ђец 12ицбјо Кот!го пад мапа роЏет
с5.), аб:ра; 12. а3:54, Тав:а1+; 13. Тљагај,
47—46; 14. 513—427 (Моуо вчбђђепје уте-
тпепа. Рофгеђпо је БИо родили за рпрге- _
кпата га гокади.), еб—е5; 15. р44—ез (Меб
је ргеће парад па #адки #72, Бо ршет

Жуе Копја 5е4:22, БПо тумет ра6—96.),
5е4:82; 16, рез:а2, 516—е4; 17. р42—е3,. |
1св—151 18. Б2—Е4, 0р48—а8!; 19. рез-с1)
Гав—а4!; 20, 1,21—23 (Матаупо да пе ЂЕ уа- |
Цало 20. 4:15 гђов 20. ... рађа; з. кеј—

а1, 5е4:12+ 16а.), ТЕВ—с8; 21. #2—#3 (Ма3
84:55 добо ЊЕ 21. ... Тев:с4 за озуајапјет
Тоуса па с3л, 5е4:с3; 22. 1921:23, 115—е6; 23. |
е2—е4, рад—а2; 24. с4—с5 (Свен пета пас
па да зе зирговфам! ргзки ргобушка па
с-уегнка. Робго ти је Фор уап 1аге, ен.
ч вбуал (ага ва М6игот гаапје, 8ко је ро-
зефса хаказпјепја џ гагуоји.), 46:05: 25.
Њ4:с5, раг—ат; 26. ре3:е5, Тев:с5; 27. реб—
ба, Теб—а5. ве! ргедаје. Мик Ја
вен пета пабпа 4з зргебј јагавфгоји. |

Таб—в1 +; 29, мег—а1,-
Та1—а2 Бен 1 наиб! кгашец 11 доба тај.
па роџи #2. Рјгс је уУмо егепо ког цо |
5јађи „ти ргомушка и офуагатји,

ЈН
:

 



пи ТЕ и

Успео хорски концерткоји ·  
се претворио у манифестацију

 ХаВвв .2

ОНЦЕРТОМ у Коларчевој дво-
рани 19 овог месеца завршено
је дводневно гостовање рено-

мираног певачког колектива „Брат-
ство—Јединство", хора Народног

фронта града Загреба. После изврс-
ног концерта загребачког Радио-

хора, који је направио ретко изне-
нађење београдској публици прет-
прошлог месеца, ово је био још је-
дан доказ да и загребачки вокали-
сти, иако овога пута аматери, са

крајњом озбиљношћу и високом у-
метничком дисциплином негују, а
не само савлађују хорску музику.

Заслугом одличног хорског педаго-
га и диригента Боже Антонића и

захваљујући врло сонорном гласов-

ном материјалу, нарочито солиста.

хор „Братство—Јединство"' увели-

ко превазилази ниво аматерског
певања. Чистом дикцијом, коју не

срећемо увек ни код професионал-
них хорова, јасно израђеним дио-
ницама, перфектном динамиком,
хомогеношћу и звуковним бојама,

хор „Братство—Јединство" прика-
зао нам се као један од најбољих
вокалних ансамбла у земљи.

| На концертима хора „Братство—

Јединство" 18 овог месеца у Дому
културе Четвртог рејона и сутрадан

на Коларчевом народном универзи-

тету манифестовао се још један до-

каз: чињеница да симболично име

овог загребачког ансамбла није са-
мо пука реч, већ стварно осећање

наших људи; манифестовао се

кроз паздравне речи претставника

Народног фронта Београда у Дому

културе Четвртог рејона, и прет-

ставника Извршног одбора у Ко-

ларчевој дворани, кроз поздраве

загребачких гостију, кроз цвеће и

скромне поклоне им, најзад, кроз

бурне аплаузе који су се у Дому

културе Четвртог рејона завршава-

ли клицањем братству—јединству,

Партији и другу Титу. Зато ова по-

сета братских уметника из Хрват-

ске неће остати у успомени Београ-

Ђана само као успео концерт, већ

и као узбудљив доживљај братства

између хрватског и српског на-

рода.

 

ЕКАЖЕ
[42.274

ПОЗНАВАЈУЋИ

или познајуЋИ
ЕДАН посетилац биоскопа, наш

мали Мики, пита нас да ли је

правилно што је прочитао у филму

„Тарзан у Њујорку" облик „по-

знавајући", Он каже да не би

веровао да је добро чуо кад не би

и на платну видео. ·

Да му, дакле, одговоримо, Он је

ученик П разреда гимназије, и сва-

жако ће разумети грађење овог

облика. То је, прво, глаголски при-

лот садашњи. Он се гради кад се

на треће лице множине садашњег

времена дода наставак — ћи. Како
је треће лице множине садашњег

времена од познавати — они по.

знају, то ћемо просто додати на-

ставак — ћи, па — што буде! — И,

шта имамо — Познајући, Да-

кжле, само познајући а не по-

знавајући. Тако би гласио овај 06б-

лик кад бисмо имали садашње врс-
ме познавају, они познзвају.

ЈА тако није. књижевно. Додуше,

чућемо да се тако у неким краје-

вима и говори, али нас ни то пе
сме завести па да и ми грешимо.

Без обзира на то што је и овај

филм донео такав облик и што ће

та хиљаде и хиљаде чути и видети,

— не ваља.

И други глаголи изведени од ово-

та или сродни по значењу с њим,
имају овај облик на сличан начин.

Тако, дакле, само; упознајући
(од упознавати, они упозна ју»

· препознају ћи (од препозна-

"овати), припознајући и слич-

но. Нека нас не буни што имамо и

"неодређене облике глагола према

| упознавати — упознати, према

| препознавати — препознати и
тако даље, На првом је месту тла-

жол несвршен или трајан, а потом

је свршен (или тренутан) глагол.

Споменимо да има глагола који

могу имати и по два облика за са-

„дашњо време, па ће стога м гла-

|толски прилог“ садашњи бити на два

| начина. Такви су: шетати: шетам

"Ги шећем, па ће бити: шета-

јлу—ћи, шећући; сисати — си-

шем и сисам, дакле сишући,

| им слично, а тога има више у народ-

' ном говору, дакле у неким облици-

· ма које не признаје књижевни је“

| зик, као: скакајући, викајући, ми-

|цајући, тицајући и сличио, које ће-

| мо, нажалост чути више него што

_буи смело бити! Ти облици гласе са-

Со:  скачу—ћи, вичу—ћи,

мичући, тичући иу

КАКО

РЦ

 

__братства и јединства

 

'

килоомаитимам

 

ПОСЛЕ ОДЛУКА ТРИНАЕСТОГ ПЛЕНУМА

 

Још нису свуда образовани
просветни течатеви

НАЛИЗА Тринаестог пленума

Централног одбора Савеза син-

диката Југославије показала је

да се ликвидацији неписмености и

полуписмености у редовима радника

до сада није поклањала пуна паж-

"ња. То је важило и за раднике који

живе у Београду. Међутим, већ од

почетка новембра месеца синдикал-

не организације у београдским рад-
ним копективима придавале су 0-

писмењавању важност и извршиле

припреме за отварање припремних

просветних (раније аналфабетских)

и просветних основних (раније прос-

ветних) течајева. Садржај рада при-

премних течајева у овој години је

према одлуци Комитета за културу

и уметност у неколико измењен, И

полазници, сем српског језика, ра-

чуна и националне историје, стичу

још и основне појмове из хигијене

и природописа. У припреми је и до-

пуна програма за основне просветне

течајеве,

Београдска синдикална организа-

ција има око 1.800 неписмених рад“

ника, од којих је ове године на те

чајеве укључено 1.650 и око 5.000

полуписмених радника. Док је при-

вођење неписмених радника на те-

чајеве углавном завршено, стање

основних просветних течајева не

задовољава: од 5.000 полуписмених

у течајеве је укључено свега 3.500

радника, значи нешто више од две

трећине од укупног броја оних који

по завршеним аналфабетским теча-

јевима нису продужили учење на.

просветним, Главни је Узрок овој
појави то што све синдикалне подру-

жнице нису извршиле тачан попис

полуписмених радника, иако је рок

био закључно до првог децембра,

када је требало да сви течајеви от-

почну са радом.

У целини, задатке су испуниле

подружнице грађевинских, трафич-

ких и металских предузећа, а нису

испуниле подружнице хемиских,

текстилне индустрије и индустрије

исхране. Тачан преглед у индустри-

ји исхране недостаје, јер се Месни ,

одбор показао недовољно активан,

Из непотпуних података Комбинат

шећера и врења са припремама је

заостао и још није створио течајеве,

Гр.адско млекарство и млин „1 мај"

организовао је течајеве, док се

привођење радника на течајеве У

фабрици шећера, фабрици теста и

врења и Градском предузећу за хлеб

налази Тек у фази припрема, Од

текстилних предузећа последње на

листи су подружнице „Ивана Милу-

тиновића" и „Октобарске слободе".

од хемиских „Милош Мамић", „ДУ“

га" и „Авала" са Чукарице, У гра-

ђевинским

–

предузећима, међутим,

у којима се проблем описмењавања

увек истицао као врло, тежак, теча.

РИТА АААЈ

ПОВЕ ПРЕМИЈЕРЕ

АМАТЕРСКИХ ПОЗОРИШТА

МАТЕРСКА позоришта којасу

током ове године створена од

најбољих драмских секција, У

последње време све интензивније

спремају нове премијере. Тако по-

зориште „Бракуса", које наступа У

културно-просветној

рејона, припрема „Одрпанце" од М.
Бора и Нушићево „Сумњиво лице“.

Земунско

_

аматерско

—

позориште

спрема три једночинке: „Медведа"

и „Просидбу" од Чехова и »„Свет-

ски рат“ од Нушића, и „Без кри-

вице криви" од Островског. „Гора-

ново" позориште извешће кроз кКо-

ји дан „Доктора"

—

од Нушића.

„Бранко Цветковић“ спрема „Ман“

де" од Марина Држића а „Абра.

шевић" ради на „Поп Ћири и поп

Спири“ од С. Сремца. Овај Срем-

чев комад извешће и студентско

позориште „Бранко Крсманови =

сали

–

Седмог
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јеви раде и сви неписмени и полу“

писмени радници њима су обухва“

ћени.

Укупно, у Београду је требало да

буде отворено 70 припремних прос-

ветних и 200 основних просветних

течајева, а ради само 55 припремних

и 110 основних просветних течајева.

Овај бројни однос јасно показује да

се основним просветним течајевима

у Београду мора у најскоријем року

поклонити мното више пажње, То

нарочито важи за месне одборе пре-

хранбене, текстилне и хемиске, који

су дужни да контролишу рад сво-

јих подружница и пруже им потреб-

ну помоћ у организацији просвет-

них течајева.

Посебан су проблем радници из

Железника, „Милош Мамић" и

„ПролетерЖарково, који живе у

околним селима. Око 200 радника

из ових предузећа често не слушају

наставу и правдају се обавезама

које имају код својих кућа. Синди-

калне организације у тим предузе~

ћима морају учинити све, како 6

те људе не само формално привук-

ли, већ их и задржали на течајеви-

ма,

Синдикалне организације и у бу-

дуће не треба да прекидају са раз-

јашњавањима да је стручно знање

радника везано за његову школску

квалификацију. Јер, како то каже

одлука Тринаестог пленума, стручно

знање без писмености повлачи ни-

жу категорију у превођењу радника

у звања. Тај нови, одлучујући мо-

мент у атитацији за превођење рад-

ника на просветне течајеве синди-

калне ортанизације треба да увек

истичу у први план.

анишишнивинниниинниниринннннинини

не је попис становништеа и

ређени да врше попис људст

пописне листе, да их сами попуне,

ћама уздахнуше и старији и млађи,

није дао; и зато је господи

попуњава рубрике у свакој кући.

кога Тодора. То је била нека

од чељади није 6

они сматрали
ганчића, а по ларми и

тледало је да их је трипу

— Ко је овде старешина.

отварајући дивит који је са

да пише.

— Како се зовешт

јопштини ме зове: Тодор Првуловић.

— добро,
— Дакле ти их
ранитељ.

— Јож ја, господине...

— Негот
— Бог па ЕКјоха,

циганин.
— Ко, речет
— Трокица..

— 'оћу, господине...
— шта ти ту час Тодо

Дакле, Ђокица вас издржава,

и поправља пређашње...

— Ама зар опет! љути се

не може то тако. Их! Хукну,

нима! Еј,

Дакле, слушај шта те питам;

— тоћу,
— дакле,

кажеш: Гјока,
— Је ли ти братт

— Неје ми брат,

вим питањем"цЦиганин.

сви чиновници беху од-

ва и стоке. Бољи одоше
ређен у циганску ма-

Кад им је

у свима циганским КУ-

и сви зажалише кад им

бољима, а господин Пера би од

халу да тамо пописује људе и стоку.

је већ свега дао добри Бог, зашто им још и

н Пера морао сам својеручно да

Из страћаре У страћару, уђе напослетку и у

као задружна кућа. И ако нико

аш много зарезивао старешину, ипак су се

као задружна кућа; пуна и
џеви која се наделеко разлегала,

т више него што ихје.

2  запита господин Пописивач,

собом носио и намештајући се

— Ја сам, госпо дине, рече матори, рохави Цитанин.

— Наши Цигани ме зову Гага, Гага ме зову; а власту

вели и записује чиновник: Тодор Првуловић.

Тодоре издржаваш и храниш. Ти си

Јока... „Ђока“, господине! поправља се

„Ђ окица", господине...
— Ама немој ти ту мени... Него одговарај прецизно...

р, час Ђока, час Ђокица... Немам

ја када да се с тобом толико мајем.. Пази што те питам!,..
вели чиновник и

Ђокица је, дакле, и старешина.

— Ама неје Гјокица старешина него %!
чиновник. Е стој, молим те, .

куд баш мене послаше МЦига-

што сам ти срећан! јада се чиновник. Е тако! Сре-

ћне послаше машамодама имонополкама — а мене овде!...
пази па ми одговарај!

господине! клања се Циганин,
шта је теби тај 'Ђока, Ђокицагт Или како ти

Гјокица, — Отац ти није, јер и сам си матор.

сосподине! отреса се запрепашћен так-
Охохо! Како ће брат да ми будне7

— Онда ваљда ти је синг пита чиновник. :

лозалннимимимлиммимилнинивиивмемевимимвиомивиммиливвимвивмавивиимимовим
иомививиммви ј

.

Рајичићев трећи
клавирски концерт

публика је одушевљено
примила

Живојин Здравковић, Људевит Паг,

Зденко Марасовић и Јосип „Славги“

ски о 'изведеном делу

а симфониском концерту одр-

п жаном 11 децембра, изведен је

под диригентством Живојина

Здравковића први пут трећи кон-

церт за клавир и оркестар београд“

ског композитора Станојла Рајичи-

ћа, Аплауз, са којим је публика до“

чекала крај композиције, био је та-

ко буран, спонтан — било је у ње-

му нечег дирљивог, заједничког за

сву публику, да се не памти изво“

ђење. неког нашег савременог му-

зичког дела, које би било награђе-

но већим и топлијим аплаузом.

Интересовало нас је шта је то У

Рајичићевом клавирском концерту

толико одушевило људе. Сам ком-

позитор није знао да каже скоро

ништа о томе, „Кад напишем једно

дело никад не знам, пре извођења,

какав ће успех имати", каже Раји-

чић. „Најбоље, питајте оне који су

га изводили и слушали".

И питали смо.

Живојин Здравковић: „Мислим да

су у овом делу дошли донајпунијег

изражаја инвентивност Станојла Ра-

јичића и његов таленат. Мада У

концерту нема ниједног цитата из

народног мелоса, осећа се ауторова

национална припадност, Оркестар је

равноправно третиран са клавир“

ским партом, што није тако често

у литератури, То даје јединственост

целој композицији, пуној динамич-

ких контраста. Иако је дело ефек-

тно инструментирано, мислим да је

на публику највише деловала ње-

гова инвентивност, јасна хармонија

и чисте мелодиске линије."

Зденко Марасовић, који је свирао

клавирску партију: „Ја не могу да

објасним зашто је Рајичићев кон-

церт наишао на одушевљени при

јем, јер сам сав још увек у њему.

Не могу да га пдсматрам из публи-

ке. Али вероватно да до одушевље-

ња у публици не би дошло без прет-

ходног одушевљења свих извођача.

А до овога сигурно не би дошло да

разлог за то не лежи у самом делу.

Оно нас је све одушевило и, видите,

публика га је поздравила као мало

које дело наших композитора."

Људевит Пап, концерт-мајстор

симфониског оркестра: „Обично пр-

во извођење модерних композиција

не оставља одмах интензиван ути-

сак, Тек каснијим извођењима, уко-

лико је дело одиста снажно, посте-

пено се откривају његове лепоте,

али треба доста времена да дефи-

нитивно _прокрчи пут до публике.

Међутим, последњи Рајичићев кла-

вирски концерт продро је одмах и

изазвао бурно одушевљење. Миу

оркестру били смо, такође, изнена-

ђени, Мислим да је дело писано

клавиристички, ефектно, (без ком-

пликоване хармоније, а врло мело-

дично. Фина и схватљива тема пр-

вог става понесе вас одмах, логично

се надовезује на друге теме и раз-

раду. Моторичност трећег става чи-

ни једну улазну линију читавом де-

лу и доводи га на крају до кулми-

нације."

Јосип Славенски, наш компози-

тор, упитан после концерта, одгово-

рио је: „То је најбоље дело Станој-

ла Рајичића. Одушевљен сам наро-

чито другим ставом, који почива на

народној интонацији".

Д. Д.

 

раздавао — Онда зетг;

иригу и: писму“ их за Гјокицу!

кућу не-

смо Цигани,

кућа и таван Ци-
из-

џамбас;

њој УЛУС.овој га-

лерији на Теразија-

ма отворена је из-

ложба репродукци-

ја у боји познатих

мајстора. Изложба

у главним линија-

ма обухвата дела

мајстора из епохе

ренесансе до фран-

"дуских  импресио-

ниста. Поред оста. :

лих ту су изложе-

не уметничке репро

дукције Рафаела,

Микеланђела, Број. :

гла, Рембранта, То-

је, Делакроа, И фр
ап

цуских сликара из

деветнаестог века.

Изложба на тера-

зијама изазвала је

живо интересовање

јавности. Сваког да-

на радове разгледа

око 200 посетилаца,

међу којима се бро-

јем нарочито инпте-~

ресују студенти.

Предвиђено је да

Изложба репродук“

ција у боји позна-

тих мајстора, која

претставља повину,

буде отворена месећ

дана, закључно до

14 јануара.

На слици: „Вези-

ља" (рад Огиста ре- 

ИЗЛОЖБА РЕПРОЛУКЦИЈА У ВОЈИ |
ПОЗНАТИХМАЈСТОРА

 

ПОТРЕБАН ЈЕ СВЕСТРАНИЈИ

САДРЖАЈ РАДА ЛИКОВНИХ

СЕКЦИЈА
садржају рада ликовних сек-

ција у културно-уметничким

друштвима може се говорити

једино ако се има у виду да оне

до сада нису имале никакву ори-

јентацију предвиђену извесним

грамом и да је садржај у њима

ултирао из спонтане праксе.

Најпозитивнија је У тој пракси

чињеница да су ликовне секције

пробудиле у редовима трудбеника

љубав према ликовној уметности.

Тако данас у шест београдских

културно-уметничких друштава,

борећи се са. проблемом просторија

и материјала, преко 150 радника,

службеника и омладинаца укључи

ло се активно и ради у ликовним

секцијама.

Којим се правцем њихов рад од-

вија досада, као још увек актуел-

но сведочанство нека послужи пр-

ва изложба радова чланова секци-

ја. Пред београдску јавност они су

изишли са низом студија, цртежа,

акварела, уља, портрета и компо-

зиција у глини ина платну. Неки

од тих радова осетно су отскакали

по својим вредностима, али излож-

ба у целини већ тада је тражила

одговор на питање: какав треба да

буде садржај рада ликовних сек-

ција, треба ли да оне буду нека вр-

ста школе, или живи организам

који активно помаже рад осталих

секција у  културнр-уметничком

друштвуг Тако се мисао о преори-

јентацији рада у ликовним секци-

јама јавила јаш онда, а данас до-

бија одређени вид.

У ликовним секцијама до сада се

углавном ишло линијом да сечлан-

ство што више упути на такозвано

„ликовно решавање“, па су стега

редовно, као да се ради о каквој

уметничкој школи, одржавани ча-

сови цртања по моделу и гипсу,

акт и композиција, Такав начин

рада, некоригован за све време ни

од кога, претио је с једне стране

да изолује секцију од друтих сек-

ција, а с друге, да затвори врата

знатном броју оних који, устук-

нувши пред „програмом“ секције

не осећају у себи способности да се

и сами у тај рад укључе. Такође је

овај садржај рада у извесној ме-

ри будио амбиције код неких чла-

нова да се баве „чистом уметнош-

— Слика из Београда приликом пописа људства и стоке —

— Ама није ми син, господине! брани се Циганин. Да

ми не да бог господине такву срамоту!...

— Ух, зет! Батали такви речи, господине! Па ја ћу да
побијем господине све ћерке, да побијем ћу — а не да давам

— Па јел вам штогод род7 обрец се љутит т5
возни чиновник. Род, далеки род а вамје] ен

— Ама какав род, господине, откуд може Ђок:
буде род!: Не може Ђокица род да буде на Нитанина, АКО

господине, хришћани смо. Славу славимо! Сла-
вимо светога Гургица. Богами ти казујем. Не лажем те Бо-
та ми, Гургиц слава наша! МИ ако смо Цигани па јопет нам
не треба такав год, 'фала богу! :

– ин кум! Кумова бар доста имате!
— неје ни кум, господине! Да зна у

и чиновници су нам кумови! Таса мананирнци
Ћира дресер, ла Ми ка практикант, па Пуја пандур па Тил

1 за свако дете имам другог кума! ДОК >:
може да нам кумује, ако смо ми Цигани, тосподине

А Ђокица не

— па шта је, дођавола тај Ђокицар развика се пргави

пита Пописивач.

господин чиновник, Није старешина, н
ни зет, ни кум7..: м пије етапи брит," сна,

— Е неје, господине, све то неје,..
— А издржава вас, велишт Рани вас, ваш _ранитељт

— Јесте, господине,, 'ранитељ; 'рани нас све.

— Хм! домишља се чиновник.
масарош:; богати наследник, па се. =
сарош спанђао.. па срамоти фамилију2..:

да није какав, онако,
· овај ... К'о сваки ма-

— Неје, господине... Ђокаје Ђока... Да га бог поживи: за многе године, а и теб' сас њег"
њега аеро Неје масарош... Кам'

— па, онда, најбољ ;ере ера“ е ће бити дадође он сам... где јет
не слуша тад никога.

пребрисује не зарезује!...

"наш. Он плаћа
Цигане, Само,
рач не може

да поживи — а нама сас
да је!

ама не слуша он, к =
Ни господин Тасу ЗЕУДОвИ реп,оног арачлију тад

А питаш т,
окачио се сас реп о соје. јеттнр ата "тера нрсресника, =— Шта, штаг! узвикну
хранитељ, па има репгт!..
је ЊЕ Јесте наш Ђокица,

„старешина“. = Истина је он је и старешина и ранитељ
Ца порез и прирез, 'рани и чиновнике и нас

аш, нема права да буде посланик;
Па, да буде: ни кмет, ни одборник...

и држава а и Ми имамо фајду...
5: и чиновник тек сад, ;
Ма како се окачио репом о гредице паИЕ трепље и пљуцка на све стране, и нју и на државну статистику... ' АИНУ

зачуђени чиновник. Старешина и

гранитељ наш, а добро кажеш да

а ни би-
А има фајду

када погледа горе, опази више себе
е љуља, пла-

Стеван СРЕМАЦ
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ћу“ и у њој, ма да аматери, нађу
своју афирмацију.
Због свега овога, користећи прип-

реме којима ликовне секције при“

ступају за отварање своје друге

изложбе у априлу. месецу, Градски

савез културно-просветних друш-

тава Београда одржао је састанак

са руководиоцима секција на коме

је претресан садржај ликовног ра-

да у културно-уметничким друш“

твима. Узимајући у обзир двого-

дишње искуство ликовних секција,

на састанку је у име ликовногса-

вета Градског савеза говорио о

вим питањима вајар Стева Бодна-

ров.
— Показало се — рекао је Бод-

наров — да ликовне секције у кул-

турно-уметничким друштвима –по-

ред видних успеха имају тенденци-

ју да пренебрегну потребе својих
"друштава узев у целини. Превидело

се и то да примењеној уметности,

и пре свега њој, у секцијама

наћи право место. До сада је при-

мењена уметност у ликовним сек-

цијама (била запостављена, иако

баш: она људима који се до скора

нису бавили. уопште уметношћу,

пружа врло много потстрека, ин-

спирацију и занатско знање, Пре-

оријентација у раду ликовних сек-

ција у београдским културне-умет-

ничким друштвима показаће се ко-

рисвом у више праваца. Када се

она оствари неће бити ништа ло-

гичније до очекивати да ће драм-

ској секцији, на пример, ликовна

помоћи давањем нацрта за костиме

и инсценацију. Или да ликовна

секција буде та која ће се борити

за укусно написане пароле, плака»

те и декорације, Но, свести зада-

так ликовних секција само на ре-

шавање таквих практичних пита-

ња значило би ићи погрешним пу-

тем, Примењена уметност има ве-

ома широко поље рада. Сем сцено-

графије, нацрта за костиме и пла-

ката она обухвата, поред осталог,

пластику, керамику и резбарство

које у нашем народу има дугу тбр-

дицију. Дати могућности: чланови“

ма секције да се определе за једну
од тих грана примењене уметно-
сти је врло позитивно и сигурно ће
дати добре резултате, С друге стра-
не то никако не искључује могућ-

ност да изразито талентовани чла-
нови секција усаврше своје про-
буђене скланости на некој од Ака-
демија, То такође не значи да цр-
тежу у ликовним секцијама не тре-
ба дати места. Напротив, познава-
њу људског акта треба сваки нови

члан секције да се учи пуних
шест месеци.

Руководиоци ликовних секција
културно-уметничких друштава
„Абрашевић“, „Бранко Цветко-
вић", „Бранко Крсмановић", „На-

предак“, „Димитрије Туцовић“ и

„Иво-Лола Рибар“ сложили су се

са излагањем Стеве Боднарова 9
потреби уношења  свестранијег са-

држаја рада у ликовне секције. У
дискусији која се развила, решено

је да секције одмах предузму прак-
тичне мере као што су обилазак

Академије за примењену уметност
и посете позоришним сликарница-

ма, а да се такође начини план те-

оретских часова из области при-

мењеце уметности и теорије умет-
ности, За та предавања, која треба

да буду праћена пројекцијама,
Градски савез ангажоваће профе-
соре Академије за примењену У-~

метност,
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